
 المساندة الاجتماعية وعلاقتها بالعود إلى الجريمة

 دراسة ميدانية لدى عينة من نزلاء سجون محافظة جدة

 إعداد

 محمـد أحمـد محمـد حامـد

 إشراف

 محمد سالم القرني: الأستاذ الدكتور

 المستخلص

هدفت الدراسة الحالية إلى بحث العلاقة بين المساندة الاجتماعية و العود إلى الجريمة، والتباين في مستوى درجات 
المساندة تبعاً لاختلاف مصدرها، وكذلك محاولة التنبؤ بدرجة العود إلى الجريمة من خلال أبعاد المساندة الاجتماعية، 

، (73،73)نزيلًا، وبلغ متوسط أعمارهم ( 37)للجريمة سعوديي الجنسية وتكونت عينة الدراسة من النزلاء العائدين 
 (.7,،3)بانحراف معياري قدره 

وتمثلت أدوات الدراسة في مقياس المساندة الاجتماعية من إعداد الباحث، وقد تم التحقق من مناسبة الأداة للثقافة 
 :  ارت نتائج الدراسة إلى ما يلي السعودية، والتأكد من كفاءتها السيكومترية بعدة طرق ، وقد أش

 . توجد علاقة ارتباطيه عكسية ذات دلالة إحصائية بين المساندة الاجتماعية والعود إلى الجريمة -1

توجد فروق جوهرية ذات دلالة إحصائية في متوسطات درجات المساندة الاجتماعية بين مصدر المساندة الاجتماعية  -2
 .الأصدقاء، ولصالح المساندة الرسميةالرسمية ومصدر المساندة من 

توجد فروق جوهرية ذات دلالة إحصائية بين مصدر المساندة الاجتماعية من الأسرة والمساندة الاجتماعية من  -7
 .الأصدقاء، ولصالح المساندة من الأسرة

المساندة الاجتماعية من  مصدرلا توجد فروق جوهرية ذات دلالة إحصائية بين مصدر المساندة الاجتماعية الرسمية و  -,
 .الأسرة



 .يمكن لأبعاد المساندة الاجتماعية التنبؤ بدرجة العود إلى الجريمة -7

 :وفقًا لهذه النتائج تم تقديم مجموعة من التوصيات التي يمكن أن تسهم في الحد من العود إلى الجريمة ومنها

 .لحد من ظاهرة العود إلى الجريمةل" أزمة الإفراج " تطوير برامج الرعاية اللاحقة لمعالجة  -

زيادة عدد المنشآت المهنية داخل السجون وتنوعها، حتى تتاح فرص أكبر للنزلاء بتعلم مهن حرفية أو صناعية أو فنية،  -
 .تساعدهم بأن تكون مصدر رزق لهم عند إطلاق سراحهم

يتناسب عدد العاملين مع عدد النزلاء؛  زيادة عدد المؤهلين والمختصين في مجال علم النفس وعلم الاجتماع حتى -
    .لأن كثرة عدد النزلاء مع قلة عدد الكوادر لا يعطي نتائج ملموسة في العملية الإصلاحية
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Abstract 

      The present study aimed to investigate the relationship between social support and return 
to crime, the difference in the degree of support according to its different sources, as well as the 
attempt to predict the degree of return to crime through the dimensions of social support. The 
sample consisted of (73) Saudi Prisoner returns to crime, with mean age of (37.58) years ,and 

Standard deviation (7.45).                               T     The tools of the study were in the preliminary 
data form, and the measure of social support prepared by the researcher, has been verified the 
appropriateness of the tool for the Saudi culture, and to verify its psychometric efficiency in 
several ways, The results of the study showed that:                                                                         

                             

 1-There was negative correlation statistically significant between the social support and the 
return to crime.                                                                                                              

2-The results of the T test revealed statistical significant differences in the social support scores 
between the source of the official social support and the source of the support from the friends, 
in favor of official support. 

3-There are also significant differences between the source of social support from the family and 
social support from friends, in favor of support of the family. 

4- while the results of the statistical analysis showed that there are no significant differences of 
statistical significance between the source of official social support and social support from the 
family.  



5- The results of the regression analysis also revealed that the dimensions of social support have 
a predictive ability to return to crime.                            .                                                                 

                                                                                                 According to these findings, a range 
of recommendations were made that could contribute to reducing the recurrence of crime, 
including: 

- Development of post-care programs "crisis of release" to determine the phenomenon 
Recidivism to crime. 

- Increase the number of professional establishments within the prisons and their diversity so 
that more opportunities are available for guests to learn vocational, industrial or technical 
occupations that help them become a source of income for them upon their release. 

-Increase the number of qualified professionals in the field of psychology and sociology so that 
the number of employees corresponds to the number of inmates, because the large number of 
inmates with the low number of qualified does not give tangible results in the reform process. 

 

 


